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TörökszenTmiklós Város önkormányzaTának ingyenes lapja

III. ÓballaI Falunap

Harmadik alkalommal várta az elszárma-
zottakat az Óballai Falunap. A lapzárta után 
megrendezett egész napos rendezvény ke-
retében, -egyik leszármazottja jelenlétében- a 
80 éves iskola falán emléktáblával tiszteleg-
tek az intézmény alapításában elévülhetetlen 
érdemeket szerzett gr. Klebersberg Kuno ak-
kori kultuszminiszter előtt. 1941-ben készült 
arvhív képünkön a korabeli osztály látható 
Tasi szidónia tanítónővel.Terveink szerint a 
Falunapról a Hírlap következő számában rész-
letesen beszámolunk.

Szent IStván-napI ünnep

Városunk Szent István-napi ünnepségének 
részeként ünnepi istentiszeletet tartottak a 
Református Templomban és ünnepi szentmi-
sét a Római Katolikus Templomban, majd az 
Ipolyi Arnold téren Pelczné dr. gáll ildiKó a 
FIDESZ-Magyar Polgári Szövetség alelnöke 
mondott ünnepi beszédet. A kenyérszentelés 
és -áldás előtt  a képünkön dr. Juhász Enikő pol-
gármester-asszonnyal látható bánffy györgy 
Kossuth-díjas kiváló és érdemes művész, 
valamint sülye Klára népdalénekes műsora 
hangzott el. Ezt követően komoly- és könnyű-
zenei koncertek következtek a programban, 
de nem maradt el a tüzijáték sem. 

„őrizEm a szEmEdEt”
Megható, kedves szertartással tették felejthe-
tetlenné rábaKözi ilona és Jónás sándor há-
zasságkötésének 50. évfordulóját szeretteik 
és a szertartáson résztvevők, közreműködők. 
A félszázadik évfordulón ismét az a dr. bal-
PaTaKi béla kanonok-plébános tartott szertar-
tást, aki annak idején összeeskette a párt és 
akinek ez volt az első esketése. 
Gratulálunk a szép jubileumhoz! További bol-
dog ,hosszú életet, derűs öregkort és nagyon 
jó egészséget kívánunk! 
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Képes Híradó

A templom előtt összegyűltek kulturális műsort, ünnepi köszöntőt, majd 
délután  térzenét hallhattak.

fotó :  Pálfi István

Sülye Klára népdalénekes mellett Szent István kirá-
lyi jelképeinek szalmából készült másai láthatóak.

Újra együtt! Az 1995-ben megszűnt Háziipari Szövetkezet egykori dolgozói tizenkét év 
után találkoztak újra, egy vacsorán felidézve az együtt töltött esztendőket.

Képes Híradónk első öt fotóján az augusztus 20-i  ünnepi eseményeket idézzük fel. 
A Római Katolikus Templomban az ünnepi istentiszteletet hangverseny követte.

dr. Juhász Enikő polgármester-asszony szegte meg 
Törökszentmiklós új kenyerét.

Pelczné dr. Gáll IldIKó, a FIDESZ MPSZ alelnöke ünnepi 
beszédében a nemzeti összefogás fontosságát hangsúlyozta.

Képeslap egy nyári emlékről Olvasóinknak! A Hírlap szerkesztőségének 
delegációja felejthetetlen emlékként őrzi a lengyelországi, dunajeci tutajozást.



Képviselő-testületi ülés
   Városunk képviselő-testülete legutóbbi 2007. augusztus 30-án tartott 
ülésén a pályázók közül a tisztet korábban is ellátó Szabó Ferencnét 
nevezte ki november 1-től 2012 októberéig az Ipolyi Arnold Városi 
Könyvtár és Helytörténeti Gyűjtemény igazgatójává. 
      Az önkormányzat az előző időszakban beérkező állami támogatá-
sok nyomán módosította 2007-es költségvetését. A bevételi főössze-
get 4 milliárd 728 millió, míg a kiadási főösszeget 5 milliárd 251 millió 
Ft-ban állapították meg. A működési hiány 342 millió, a felhalmozási 
pedig 180 millió Ft.
    A képviselők határoztak arról is, hogy több pénzintézettől kérnek 
ajánlatot egy esetleges városi kötvénykibocsátás finanszírozási le-
hetőségeiről. Mint a vitában elhangzott a mintegy 2,5 milliárd Ft-os 
keretet beruházásokra, az Ipari Park fejlesztésére fordítaná a tele-
pülés. 
    Miután meghallgatták a város idei első félévének gazdálkodásá-
ról szóló beszámolót, módosították az önkormányzati bérlakásokról 
szóló rendelet egy részét. A közgyógyellátás finanszírozásának vál-
tozása miatt a település szociális és gyermekvédelmi rendelete is 
megváltozott ( lásd a Közgyógyellátás című tudósítást ezen az ol-
dalon). 
    Az önkormányzat arról is határozott, hogy a jövőben tilos közterü-
leten alkoholt fogyasztani, kiszolgálni és árusítani. Erre a lépésre a 
hétvégi ittas garázdák elleni hatékonyabb fellépés miatt volt szükség. 
A rendelet alól kivételt képeznek a vendéglátó-egységek megfelelő 
engedéllyel rendelkező kerthelyiségei, valamint a városi rendezvé-
nyek idején kitelepülő vendéglátó-helyek.
    Törökszentmiklós 2008-ban is csatlakozik a Bursa Hungarica Fel-
sőoktatási Önkormányzati Ösztöndíjpályázathoz. Tavaly másfélmillió 
Ft-ot különített el költségvetéséből a város az egyetemeken, főisko-
lákon tanuló fiatalok támogatására. Az előzetes számítások szerint 
jövőre 1,75 millió Ft szükséges erre a célra. Miután megtárgyalta az 
önkormányzat 2007-2010 közötti időszakra tervezett fejlesztési célja-
iról és a megvalósításhoz szükséges forrásokról szóló előterjesztést, 
a testület jóváhagyta a Lábassy János Szakközépiskola, Szakiskola 
és Kollégium helyi tantervének módosítását. Erre a gyakorlatorien-
tált képzés miatt volt szükség. Az intézményben tanított hat szakma 
esetében kettőről három évre emelkedik a gyakorlati képzés időtar-
tama. A fodrász, a női ruha-készítő, a villanyszerelő, az asztalos, 
a szobafestő-mázoló és tapétázó, valamint a kőműves tanulók a 3. 
évfolyamban már heti négy napot töltenek a gyakorlati képzőhelyen 
és egyet az iskolában. Az elméleti és a gyakorlati oktatás aránya 
20% a  80%-hoz.
   Az augusztus 30-i ülésén az önkormányzat településfejlesztési 
közalapítványának tisztújítása és a költségvetési belső ellenőrzési 
terv módosítása is megtörtént. 

Közgyógyellátás

   Törökszentmiklós Önkormányzata felismerte a méltányossági alapú 
közgyógyellátás rendszerében bekövetkezett negatív változásokat.
2006. július 1-től változott meg gyökeresen a méltányossági köz-
gyógy-ellátás rendszere. A jövedelemhatárok nem módosultak, az 
egy főre jutó jövedelem családos esetében nem haladhatja meg 
az öregségi nyugdíj mindenkori legkisebb összegének (27.130 Ft) 
150%-át, egyedül élő esetén pedig 200%-át. 
  A havi rendszeres gyógyszerköltséget már nem a gyógyszertárak 
által beárazott gyógyszerekből lehetett megállapítani, hanem a Me-
gyei Egészségbiztosítási Pénztár (MEP) által visszaigazolt gyógy-
szerköltségből. 

  
Ennek a gyógyszerköltségnek el kell érnie, vagy meg kell haladnia 
az öregségi nyugdíj mindenkori legkisebb összegének 25%-át, ami 
6.783 Ft.
    A szociális igazgatásról és szociális ellátásokról szóló 1993. évi III. 
törvény (továbbiakban: Sztv.) 50/A. § (7) bekezdésének 2007. január 
1-től hatályos módosulása alapján, a gyógyszerköltség esetében a 
MEP nem igazolhat 6.000 Ft fölötti havi rendszeres gyógyszerköltsé-
get, csak abban az esetben, ha a gyógyszerek között szakorvos által 
rendelt gyógyszer is van. Amennyiben nincs ilyen, bár a kérelmezők 
sok esetben havi 10-15.000 Ft-ért vásárolnak gyógyszert, a MEP csak 
6.000 Ft-ot igazol számukra.Mivel a méltányossági közgyógyellátás 
alapfeltétele a havi legalább 6.783 Ft gyógyszerköltség, ezekben az 
esetekben a kérelem elutasítása szükséges.
   A 2006. július 1-től hatályos MEP által igazolt gyógyszerköltségek 
eredményezték azt, hogy a gyógyszerköltség miatt 2006. július 1-től 
december 31-ig 20 fő méltányossági közgyógyellátási kérelmét kellett 
elutasítani, idén az első félévben a 6.000 Ft-os határ miatt pedig már 
79 fő kérelme lett elutasítva.
   Az Sztv. lehetővé teszi, hogy a törvényes kereteken belül az ön-
kormányzat, a helyi viszonyokhoz igazodva szabályozza a szociális 
ellátásokat. A törvény felhatalmazásával élve készül egy előterjesz-
tés a képviselő-testület soron következő rendes ülésére, amelynek 
elfogadása esetén, a közgyógy-ellátás megállapításához szükséges 
gyógyszerköltség, az öregségi nyugdíj mindenkori legkisebb össze-
gének 20%-ában 5.426-ban lesz megállapítva, így már azok is jo-
gosultak lehetnek az ellátásra, akik részére csak  6.000 Ft költséget 
igazol a MEP.

LÁZÁR BARNA

     2007. augusztus 14-én, 95 
éves korában Szolnokon el-
hunyt Törökszentmiklós dísz-
polgára, Lázár Barna
igazgató úr (1912 – 2007). 
Szerettei, tisztelői, ismerősei 
augusztus 16-án vettek tőle 
végső búcsút a törökszent-
miklósi római katolikus teme-
tőben. 
      A városáért, az itt élőkért 
áldozatos és eredményes te-
vékenységet végző Kossuth-
díjas pedagógus a Hunyadi úti 
Általános Iskola alapító igaz-
gatója volt.

Közlemény
     Tájékoztatjuk Önöket, hogy Törökszentmiklóson a hálózatfejlesz-
tés miatt a csatornakiosztásban változások lesznek.Eddig az alsó 
frekvencián fogható Duna TV, M1, M2, és a Szentmiklósi TV a követ-
kező helyen lesz nézhető:
     36 C30 543,25 Hot bird - E13 Duna Tv
     37 C31 551,25 O8 - Kékes M1
     38 C34 575,25 Hot bird - E13 M2
     39 C37 599,25 2,4 GHz - Törökszentmiklós Szentmiklós Tv
Kérünk minden kedves előfizetőnket, hogy a televíziókészüléke-
iket hangolják át.   Dolby KFT.
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Köztestületi tűzoltóság
	 Mint	 arról	 a	 Hírlap	 már	 korábban	 beszámolt,	 Török-
szentmiklós Önkormányzata a köztestületi tűzoltóság felállításá-
ról határozott. Ez a már évek óta működő önkéntes szervezetre 
épül, melynek vezetőjét, Földvári istvánt kerestük meg, tájékoz-
tatást kérve az átalakulás mikéntjéről.

						
    - Az önkormányzati köztestületi tűzoltóság miben különbözik a 
hivatásostól? Milyen feladatokat kell megoldani  létrejöttéhez, mű-
ködőképességéhez?
          - Ugyanolyan kötelezettségeket kell felvállalnunk, mint a hivatá-
sos tűzoltóságnak, ugyanakkor a szervezeti felépítés és a finanszí-
rozás teljesen eltérő. Az elsődleges feladat az önkormányzat részé-
ről a tűzoltószertár megépítése, amellyel kapcsolatban tudomásom 
szerint folyik a kivitelező kiválasztása. Ugyancsak folyamatban van 
az Országos Katasztrófavédelmi Igazgatósággal a működéshez 
szükséges szerződés aláírásának előkészítése. Egyesületünk fel-
adata pedig ugyanaz, ami eddig volt: a pályázati lehetőségek ki-
használása. Jelenleg éppen az Országos Katasztrófavédelmi Igaz-
gatóságtól várjuk a választ a tűzoltószertár kialakítására irányuló 
kérelmünkre. Ez a tűzoltótorony további munkálataihoz szükséges, 
elsősorban a fűtést szeretnénk beszerelni. Ennek megvalósítása is 
fontos lépés a köztestületté válás útján. Ugyancsak egyesületünk 
kiemelt feladata tagjaink képzése, beiskolázása, hogy megszerez-
zék a tűzvédelmi képesítést. A szervezeti forma kialakítása teljesen 
új működési forma alapjait jelenti, ilyen létrehozásában még senki 
sem működött közre közülünk. 
      - Mekkora a létszáma a helyi önkéntes tűzoltó-egyesületnek?
     - Huszonhatan vagyunk jelenleg. Egy részük nyugdíjas tűzoltó, 
akikre elsősorban nem a későbbi gyakorlati munkában számítunk, 
hanem az elindulásban, a működési feltételek, a rendszer kialakítá-
sában, a híradó-munkában, az oktatásban építünk tapasztalataik-
ra. Hangsúlyozom, hogy az általuk birtokolt értékeket nem eldobva, 
hanem azokat minél jobban kihasználva, ugyanakkor tetszik, nem 
tetszik, gondolni kell az utódlásra, hosszú távon a fiatalságra kell 
alapozni. Ezért kell olyan összhangot, egészséges szerkezetet 
megtalálni, ami a stabil működést és a továbbfejlődés lehetőségét 
magában hordozza. 
     - Mikortól működik a köztestületi tűzoltóság?
     - Az említett, az Országos Katasztrófavédelmi Igazgatósággal 
kötendő szerződés kiköti, hogy 2007. december 1-től már köztes-
tületi tűzoltóságként kell működnünk, a következő évben pedig már 
számíthatunk a központi költségvetés támogatására. December 1-
ig tehát fel kell építeni a szervezetet, és úgy megtölteni tartalommal, 
hogy teljes felelősséggel a tűzvédelemért tudjunk dolgozni Török-
szentmiklós, Tiszapüspöki és Tiszatenyő területén.	 	 	
	 	 	 	 Turcsányi	János

töröKszentmiKlósi rendőrKapitányság
5200 Törökszentmiklós, Kossuth út 143.

sajtóKözlemény

     A Törökszentmiklósi Rendőrkapitányság több esetben foly-
tat nyomozást városunkban történt olyan bűncselekmények 
vonatkozásában, ahol az elkövetők egy, vagy több kerékpá-
rért, vashulladékért lakott ingatlanok zárt kertjébe bemennek 
és onnan a felsorolt tárgyakat eltulajdonítják. Kérjük a lakos-
ságot, hogy a kertes házak udvarát, kapukat zárják be, illet-
ve az egymás mellett élő szomszédok figyeljenek oda szom-
szédjaik telkére, kertjére, hiszen ezzel nagyban elősegítik a 
rendőrség munkáját.
     Az utóbbi időben sajnos általánossá vált, hogy a vasút-
állomás környékén az ott hagyott kerékpárokat ismeretlen 
elkövetők eltulajdonítják, ezért kérjük a lakosságot, hogy a 
bűncselekmények megelőzése érdekében kerékpárjaikat az 
őrzött tárolókban helyezzék el.
     Törökszentmiklóson a nyári időszakban jellemző tenden-
ciává vált a vendéglátó-helyeken mind a fiatalkorúak, mind 
pedig a felnőtt lakosság szórakozása során a garázda jellegű, 
erőszakos cselekmények elkövetése. E bűncselekmények 
elkövetése bíróság előtti felelősségre vonás során olyan bün-
tetés kiszabását vonhatja maga után, amelyek e személyek 
alapvető jogainak korlátozásával is együtt járhatnak, ezért ez 
úton hívom fel a lakosság figyelmét arra, hogy a jövőben tar-
tózkodjanak a garázda jellegű magatartások tanúsításától.
     Az elmúlt időszakban megnőtt a szórakozóhelyeken, illet-
ve a piacon a zsebtolvajlások száma, ezért saját értékeinek 
megőrzésére fordítson mindenki fokozott figyelmet ezeken a 
helyeken.
     Kérjük továbbá a lakosságot arra, hogy amennyiben lakó-
környezetükben bármilyen általuk gyanúsnak vélt körülményt, 
eseményt észlelnek, vagy személyt látnak, ismernek fel, úgy 
azt haladéktalanul jelezzék kapitányságunk 56/590-110-es te-
lefonszámán, vagy a 107-es hívószámon.
     A bejelentésekben, azok sürgősségének sorrendiségét 
betartva, minden esetben el fogunk járni.
Törökszentmiklós, 2007. augusztus 24.

	 	 	 	 Fejes	Zoltán	rendőr-aleZredes
	 	 	 	 										kapitányságveZető

Térségi Vidékfejlesztési Iroda
Jász-Nagykun-Szolnok Megye hét kistérséget felölelő vidék-
fejlesztési irodahálózatának első tagját 2007. szeptember 4-én 
adta át Törökszentmiklóson Gőgös Zoltán a Földművelésügyi és 
Vidékfejlesztési Minisztérium államtitkára. Az Új Magyarország 
Vidékfejlesztési Program 2007-13 között 230 milliárd forintot irá-
nyoz elő a NEM mezőgazdasági jellegű programokra. Ezek fi-
nanszírozásának elősegítésére hozták létre a helyi vidékfejlesz-
tési irodák hálózatát, amelyek a tervek szerint összekötő kapcsot 
képeznek majd az országos vidékfejlesztés főirányait kidolgozó 
szaktárca és az azt tartalommal megtöltő önkormányzatok, civil 
szervezetek, gazdálkodók között.	

Városi elismerések

 törökSzentmiklóS önkormányzata Szeptember 30-ig várja az ál-
lampolgárok, egyeSületek, Szervezetek javaSlatait a díszpolgári 
cím éS a pro urbe kitüntetésre érdemesnek tartott személyekről.
 a jelöléSeket a polgármeSteri hivatalban adhatják le, ahol a  jelö-
lés feltételekről is részletesen tájékoztatják az érdeklődőket.

KKK

Hosszú távon a fiatalságra kell alapoznia városunk tűzoltóegyesületének, amely
 minden alkalmat megragad tevékenységének népszerűsítésére körükben 



A törökszentmiklósi lányok 
a legszebbek a világon. Eme 
a világ minden táján régóta 
köztudott igazság újabb 
ékes bizonyítéka, hogy 
városunk két ifjú szépsé-
ge, Illés AdrIenn és 
Polgár ZsuZsA 2007. 
augusztus 20-án a Cserke-
szőlő Szépe Választás kü-

löndíjait nyerte el. 
Szívből gratulálunk! 
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nem bántja a szemét?
    A környezetvédelem korát éljük. A messzi múlt homályába 
vesző zöld szemeteskonténereket lassan felváltja a szelektív 
hulladékgyűjtő, de a beidegződött gondolkodásmód valahogy 
megmaradt. Úgy tűnik nem tudunk megbirkózni a feladattal, 
és nemhogy szelektíven, de egyáltalán nem tudunk hulladékot 
gyűjteni. A minap a Batthyány út végén kerekeztem, és meg-
döbbentő látványra lettem figyelmes. A szelektív hulladék-gyűj-
tőkonténerek mellett halomban állt a szemét. Úgy vegyesen. Volt 
ott a háztartásokból kikerült vegyszeres flakon, üvegek, de még 
fémhulladék is. Azóta nem jártam arra, de remélem a látvány 
javuló tendenciát mutat.
    A figyelmes törökszentmiklósi lakos, ha lassan jár, tapasztal-
hatja, hogy a város több részén hasonló jelenségek bukkannak 
fel, csak úgy, a semmiből. Sörösdobozok, nagy gondossággal, 
diszkréten, különböző márkajelzésű reklámszatyorba csomagolt 
hulladékpakkok éktelenkednek egy- egy bokorban, fa alatt. A do-
hányosok (tisztelet a kivételnek) első cselekedete, ha kijönnek 
egy bolt ajtaján, hogy a cigaretta celofánból készült csomagoló-
papírját döbbenetes gyorsasággal dobják el. A kuka mellé. 
    Nemrégen egy középkorú urat értem utol kerékpárral. Éppen 
előzésbe kezdtem volna, amikor ez az úr természetes könnyed-
séggel dobta el a csokoládéspapírt, amely komiszul csapódott az 
arcomnak. Vajon ez az úr hasonló hanyagsággal jár el, ha mond-
juk lakása ajtaján lép ki? Ebben az esetben ugyanis kevés esély-
lyel indulhat el a Tiszta udvar, rendes ház cím elnyeréséért. 
    Pár hónapja Debrecenben jártam. A vasútállomáson érdekes 
figyelmeztetés kapta meg a fülemet. A bemondó hölgy figyel-
meztette a kedves dohányzó utasokat, hogy Romániában a vas-
útállomásokon tilos a dohányzás. Ezután szomorúan gondoltam 
arra, hogy hogyan csúfítják el a dohányzó utasok (tisztelet a ki-
vételnek) a legszebb vasútállomásainkat is, majd ezek az utasok 
az önkritika legkisebb jele nélkül kritikával illetik a vasúttársasá-
got. Ezekben a percekben vajon eszébe jut-e a szemetelőnek, 
hogy ezért a látványért nem a társaság, hanem ő a felelős?
    A kulturált ember egyik ismérve, hogy ad magára és környe-
zetére. Nem szemetel. Ez a mi hazánk, a mi városunk. Mi tehet-
jük jobbá, vagy rosszabbá, szebbé vagy elviselhetetlenné. Nem 
gondolkodhatunk úgy, hogy dobjuk el a szemetet, majd össze-
takarítja az utcaseprő, úgyis ez a dolga. Tenni is kell azért, hogy 
városunk szép és tiszta legyen. Semmi sem könnyebb, mint ki-
mondani az ítéletet: koszos Törökszentmiklós. Diszkréten meg-
jegyezném, általában a szemetelők értékítélete ez. Remélem 
egyszer majd csak megértjük, a szelektív hulladékgyűjtők nem 
poénból kerültek ki az utcára, hanem a mi érdekünkben. A kukák 
azért vannak, hogy a cigarettacsikkeket és más egyéb jellegű 
szemetet abba rakjuk.   A bokrok és fák nem azért vannak, hogy 
eltakarjanak valamit, hanem azért, hogy ékesítsék városunkat. 
Mennyivel jobb érzés az, ha egy erre járó idegen csillogó szem-
mel jegyzi meg, Törökszentmiklós milyen szép város. 
     Remélem a szelektíven gyűjtő, a városunkat szerető, tiszta-
ságáért küzdő miklósiak később többen lesznek, mint a szeme-
telők, a szemétszigetek pedig lassan felszámolódnak. Addig is 
sokat kell tenni. Bátran szóljunk szemetelő földijeinkre, ha ezirá-
nyú cselekedetükön kapjuk rajta őket, mert addig a „tisztánlátók” 
mérgelődése pusztába kiáltott szó marad.
	 	 	 	 	 Fejes	Zsolt

KözéletKK
KülöndíjasoK

  

  A Bercsényi Miklós Gimná-
zium augusztus 26-án ismét 
főzőversenyt rendezett egy-
kori pedagógusa, a híres sza-
kácskönyvíró HorVátH ilona 
emlékére.

puhára főve
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együtt a parlagfű ellen!
   Nemrég ért véget a Városvédő és -Szépítő Egyesület, valamint 
a Törökszentmiklósi Önkormányzat közös programsorozata, 
mely EGYÜTT A PARLAGFŰ ELLEN címmel indult útjára. 

A Városvédő és -Szépítő Egyesület az idei évben is céljául tűz-
te ki a város parlagfű-mentesítését, melynek eléréséhez sikeres 
pályázatot nyújtott be a Szolnok Megyei Parlagfű-mentesítési 
Alaphoz. A program részeként az egyesület tagjai előadásokat 
tartottak a város általános és középiskoláiban, ahol a gyerekek-
nek bemutatták a növényt, ismertették terjedésének okait, az al-
lergiában betöltött szerepét és a védekezés lehetőségeit is. Az 
előadások alkalmával a diákok minden fontos információt meg-
tudhattak az allergiát okozó növényről és ismeretterjesztő anya-
got is kaptak. A civil szervezet több mint 900 iskoláshoz juttatta 
el a szóróanyagokat.
A program folytatásaként a városvédők két alkalommal (július 14-
én és augusztus 11-én) az önkormányzat együttműködésével kö-
zös parlagfű-irtási akciónapot szerveztek, amelyre minden diákot 
és érdeklődőt meghívtak. Mindkét alkalommal a város egy-egy 
parlagfűvel erősen fertőzött részét tisztították meg az allergén 
növénytől. Az akciónap keretében mind gépi kaszálásra, mind 
pedig kézi védekezésre sor került, ahol a jelenlévők testközelből 
is megtanulták felismerni a növényt és az ellene való védekezést. 
Az egyesület a két napon közel 100 parlagfű elleni emblémával 
ellátott emlékpólót osztott szét a jelenlévők közt, mellyel tovább-
ra is hirdeti a parlagfű elleni védekezés fontosságát. A résztve-
vők mindkét alkalommal egy igen jó hangulatú, de nagyon sok 
tanulsággal is szolgáló napot tölthettek el, amely után képesek a 
parlagfüvet felismerni és saját lakókörnyezetükben is védekezni 
ellene. Az egyesület a jövőben is tervezi a parlagfű elleni véde-
kezés folytatását, melyre szeretettel vár minden érdeklődőt.

a tisztább, zöldebb töröKszentmiKlósért

  Zárult a város önkormányzata, a Városvédő és - Szépítő Egye-
sület, valamint a Régió Klub Egyesület együttműködésében meg-
hirdetett „Tisztább, zöldebb Törökszentmiklósért” akcióprogram, 
amely ez év április 4-én indult el településünkön. Az akcióban 
városunk lakosai, közintézményei és gazdasági társaságai az 
előttük található közterületekkel vettek részt. 
Az év folyamán a területeket többször ellenőrizték, és nyomon 
követték azok állapotát. A résztvevők a benevezett területeiket 
igen szépen, gondosan ápolták, a bírálat során nem találkoztunk 
elhanyagolt területekkel. Ennek eredményeként szép, gondozott 
utcarészek, virágos közterületek alakultak ki, melyek városunk 
szebbé tételét szolgálják.
A programban résztvevők mindegyike lelkes és jó színvonalú 
munkájának elismeréseként városunk polgármesterétől elisme-
rő oklevelet, valamint munkájuk díjazásaként az önkormányzat 
által felajánlott 6.500 Ft értékű ajándékutalványt vehetett át. A 
program eredményeként a város közterületein láthatóan egyre 
több helyen találunk virágokkal, szép növényekkel beültetett, 
gyepesített részeket.
A programot az idei évben hagyományteremtő céllal indították a 
szervezők, és a későbbiekben mindenképp folytatni szeretnék. 
A következő években is várják a résztvevőket, lehetőleg minél 
nagyobb számban, hogy városunk hangulatosabbá, élhetőbbé 
és szebbé váljon.

TÁJÉKOZTATJUK TISZTELT VENDÉGEINKET, 
HOGY A STRANDFÜRDŐ 2007. SZEPTEMBER 23-IG TART 

NYITVA 10,00 ÓRÁTÓL 18,00 ÓRÁIG.
Törökszentmiklósi Kommunális Szolgáltató Kft.

KKK

(fizetett hirdetés)
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      A 2007. évhez- mint a Törökszentmiklósi Hírlap márciusi- áp-
rilisi számaiban már hírt adtunk róla- tíz jeles évforduló is kötő-
dik helytörténetünkből. Ha visszaemlékezik a Kedves Olvasó az 
említett cikkekre, eszébe juthat Vadai Ferenc neve, aki a miklósi 
református egyházközség – és városunk történetének- egyik legna-
gyobb alakja volt, és kereken 100 éve, 1907-ben hunyt el. Ki volt ez 
a nagyszerű ember,  melyek voltak életének főbb állomásai, hogyan 
épült fel életműve? Mélyedjünk el élettörténetében, és a régi iratok,  
valamint a korabeli sajtó segítségével megleljük a választ kérdé-
seinkre.
     Vadai Ferenc 1846. április  19-én 
született Karcagon, a Nagykunság fő-
városában. Földműves szülei taníttatták 
jóeszű gyermeküket, az elemi iskolát és 
az alsó gimnáziumi osztályokat otthon, 
Karcagon végezte el, majd a „kálvinista 
Róma” , azaz Debrecen nagyhírű kollégi-
uma következett, ahol 1864-ben érettségit 
szerzett, majd 1868-ben a teológiai tanfo-
lyamot is elvégezte. Egyházi pályafutását 
Kisújszálláson kezdte, mint „száraz káp-
lán”, majd 1870-től 1873-ig „Földesre 
ment rektorságra”, vagyis Földesen ve-
zette a református iskolát. 
     1873. május 1-én került Törökszentmiklósra,- későbbi apósa, Szondy 
LajoS mellé segédlelkésznek- majd itt alapított családot, sőt itt találta meg 
a végső megnyugvást is földi életében. Szondy Lajos halála után időközi 
lelkésszé, 1875. április 18-án pedig egyhangú szavazással rendes lelkésszé 
választották meg, később az elnöklelkészi teendőket is ő látta el. Egyházi te-
vékenységét szívvel, lélekkel, hittel, elhivatottsággal végezte, kiváló szónok 
volt, hívei az „igazi pásztort” látták ill. találták meg benne. 
     34 éves miklósi működése alatt új iskolák és tanítói állások jöttek lét-
re, az egyházi épületeket felújították, megújult a templom mennyezete, sőt 
1882-ben tűzőrségi szobával és kovácsoltvas erkéllyel ellátott új torony is 
épült. Új orgonát készíttetett az egyházközség, és rendeződött az eklézsia 
anyagi helyzete is. A hívek Vadai Ferenc szolgálata alatt az „ ...egyház és 
iskola céljaira mintegy 60 ezer korona alapítványt tettek.” Munkásságát az 
egyházi vezetők is értékelték, előbb a heves-nagykunsági egyházmegye ta-
nácsbírájává, utóbb a református egyház legfőbb törvényhozó testületének, 
a zsinatnak a tagjává választották.
     Családi élete szintén elnyerte az égi áldást. Édesanyját a szeretett 
„édest” édesapja halála után magához vette, árván maradt testvérét Sán-
dort a tanulásban támogatta. Jó társával, feleségével Szondy TeréziávaL 
32 évet töltött boldog házasságban, frigyüket öt gyermekkel áldotta meg a 
Mindenható: Ferenccel, Sándorral, Károllyal, Bélával és Vilmával.
     Ám „dús élte kincsét” nem kizárólag egyházára és családjára „költötte”, 
a korabeli miklósi közéletben is zászlóvivői szerepre predesztinálta sorsa. 
„Nem volt Törökszentmiklóson hazafias, emberbarát vagy más nemes célú 
mozgalom, melynek fenntartásában ne segített volna.” 1875. január 25-
én HerkL károLy főbíróval és kuncze imre főjegyzővel együtt alapították 
meg „...az ország egyik legrégebbi és legképzettebb” testületét, az  önkén-
tes tűzoltótestületet, melynek főparancsnoka, majd elnöke, végül örökös 
tiszteletbeli parancsnoka lett. 1879. október 29-én jött létre a Jótékonycé-
lú Nőegylet, melynek fő célja egy kisdedóvó, mai szóval óvoda felállítása 
volt, amely 1880. november 14-én meg is nyitotta kapuit. Lelkészünk az 
egyesület titkáraként biztatta, segítette a kor asszonyait, lányait, az óvoda 
létrehozásában, „...továbbá minden közművelődési és emberbaráti célokat 
társadalmi  úton előmozdítani.” A Casino, vagyis az Olvasó- és Társalkodó 
Egylet- mely a mezőváros intelligenciájának találkozóhelyeként működött- 
alelnöki tisztét 20 éven át töltötte be, „...s mint ilyen a társaskör anyagi 
helyzetét s társadalmi életét nagyban előmozdította.” 

     Törökszentmiklós első pénzintézetének, az 1871. március 15-én alakult 
Takarékpénztárnak 25 éven át igazgatósági tagja, az 1898-ban létrejött 
Gazdák Gőzmalmának felügyelőbizottsági elnöke volt. Az iparostanonc 
-iskola 1885-ben kezdte meg működését, ekkor iskolabizottsági elnöknek 
választották. Alapító elnökeként tevékenykedett az 1897-ben megszületett 
Református Dalárdának, ebből az egyesületből nőtte ki magát a későbbi Tö-
rökszentmiklósi Dalárda. Sokrétű tevékenységét elismerve beválasztották 
a megyei törvényhatósági bizottságba, és a miklósi elöljáróságba is, így 
részese volt az első kövezett út, közvilágítás, artézi kút, stb. megvalósítá-

sának, a Honvéd-síremlék és a Kossuth-szobor 
felállításának városunkban.
     1907. február 3-án családi körben érte a 
halál, s ő az isteni akaratot elfogadva, nyugodt 
szívvel, tiszta lélekkel tért meg oda, ahová 
egyszer majd mindannyian eljutunk. „Egy-
szerűség, szeretet, mindenki iránt nyájasság 
és tiszta becsületesség voltak jellemének fő vo-
násai. A felekezeti türelmességnek ritka példája 
volt. E nemes erényei meg is szerezték számára 
vallás és osztálykülönbség nélkül minden jók 
szeretetét, becsülését.” - írta emlékezésében a 
Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Lapok 1907. 
február 10-i száma.
     1907. február 5-én végbement temetésén 

az egész város gyászt öltött, és felekezeti különbség nélkül búcsúztatták 
ezren és ezren Törökszentmiklós nagy halottját. A gyászszertartást meg-
tisztelte dr. gróf aLmáSy imre megyei főispán, a templomi gyászbeszédet 
az „aranyszájú” Török imre kisújszállási református esperes, a „síri beszé-
det” Sarkadi nagy iSTván kunhegyesi református lelkész mondta. Vadai 
Ferenc síremlékén - többek között - az alábbi felirat található: 

Síremlékét közadakozásból állíttatta a gyászoló közszeretet.
     Kedves Olvasó! E kiváló ember 1882-ben elkészítette az akkori Török-
szentmiklós részletes, mindenre kiterjedő leírását, (ez elolvasható a 2007. 
évi miklósi kalendáriumban) 1889-ben a református templom felépülésének 
100. évfordulóján  pedig megírta a miklósi református egyházközség és a 
templom történetét. 1882-es írásában, pontosan 125 évvel ezelőtt üzent az 
utódoknak, - nekünk is - s mi az utódok köszönetével és kegyeletével  tes-
szük közzé szeretetteljes sorait.
	 	 	 	 	 Galsi	Zoltán

Szeretett Utódok!
     Ezek azok, miket városunk ez időszerinti kultúrállapotáról em-
lékezetben és örökségül hagyhatunk: Ne kicsinyeljétek igyekezetét 
s közügyek iránti áldozatkészségét e nemzedéknek, mely az ébredő, 
s haladni kívánó kornak éppen hajnalát érte: amit mi tettünk az 
csak az alap, a Ti hivatásotok a közművelődés, szellemi s anyagi 
előrehaladás nagy épületét ezen alapon feljebb emelni s egykor tető 
alá vonni!
     Szeretett Utódok! Tietek a jövő, hozzon reátok áldást, vagy 
csapást, békét vagy vihart, álljatok meg rendületlenül! Bízzatok az 
Úrban, legyetek az Egyháznak hű tagjai, a szeretett Hazának már-
ványnál erősebb védoszlopai, hogy Egyház és Haza elmondhassa 
rólatok ama horatiusi szép szavakat: „ Et praesidium, et dulce de 
cus meum” - Legyetek szabad hazának boldog polgárai!
Minket pedig - kik midőn e sorokat olvassátok, talán mindannyi-
an megtértünk már apáink porához a földbe - tartsatok meg hálás 
emlékezetetekben! - Ezeket kívánja Nektek s ezt kéri Tőletek a most 
élő nemzedék nevében: 
Törökszentmiklós, 1882. október 3. 
     Elődötök: Vadai Ferenc református lelkész

agyományKHH
„Az igaznak emlékezete áldott”  -  Vadai Ferenc életútja

A Református Dalárda 1897-ben. Vadai Ferenc  a 
dalárda elnöke, a padon ülő sorban balról a harmadik.
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Közlemények, SportKK
többre Vágynak a székács kézilabdázói 

    Az ősszel induló bajnokságban két törökszentmiklósi férfi 
csapat is szerepel a kézilabda NB II-ben. Az elmúlt évadban 
a három törökszentmiklósi legénység közül a Szállítók  és a 
Székács KE a megyei bajnokságban, míg a TKE az NB II-ben 
szerepelt. Az elkövetkező évadban a TKE mellett a Székács 
KE gárdája is az NB II-ben lesz érdekelt. 

   Ki ne tudná, a kilencvenes években remek csapata volt Tö-
rökszentmiklós városának. A TSE miután megnyerte az NB I/B 
küzdelmeit, elindult a legfelsőbb osztályban is. Igaz egy esztendő 
múltán búcsúra kényszerültek, de nem okoztak csalódást a mik-
lósi fiúk. Ha abban az időben lett volna sportcsarnoka a város-
nak, könnyen lehet, hogy még mindig az NB I-ben játszanának.  
Mire megépült a létesítmény szétesett a csapat, szétszéledtek a 
kézilabdázók. Az elmúlt évadban alig tudta kiharcolni a jórészt 
fiatalokból álló TKE az NB II-ben maradást. Most pedig már váro-
si vetélytársuk is akad, ugyanis a megyei bajnokságban hatodik 
helyezett Székács KE is rajtengedélyt kapott az országos szövet-
ségtől, indulhat az NB II-ben. 
     Komoly terveink vannak - kezdte mondanivalóját kovácS béla, 
a Székács klubelnöke. - Szeretnénk egy jó csapatot csinálni, hi-
szen Miklóson szeretik az emberek a kézilabdát. Igyekszünk egy 
olyan szponzori kört kialakítani, amely hosszú távon is tudná mű-
ködtetni a klubot. Az új vezetőségbe, többek között olyan egykori 
kiválóságok, mint köteleS Ferenc és SzloSka kriSztián is bekerül-
tek, az utóbbi a szakmai munkában is részt fog vállalni.  Vissza-
hívtunk egykoron Miklóson szereplő játékosokat, mint baranyi an-
talt, berta jánoSt, bukta cSabát és gulyáS károlyt. Mindannyian 
rutinos játékosok, ők tehetséges fiataljainkkal karöltve harcolhat-
nak a miklósi színekért. A félreértések elkerülése végett szó sincs 
nagy pénzekről, a nem Miklóson lakó játékosoknak tudunk majd 
némi útiköltségtérítést fizetni. Az a legfontosabb, hogy működési 
költséginket elő tudjuk teremteni. Csak magunkra fogunk figyelni, 
azt szeretnénk, hogy minél hamarabb egy közönségvonzó jó csa-
pat legyen a Székács KE - mondta a klubelnök. 
    Varga csaba  (Új néplap)  

„Koncentrálni Kellene az erőforrásoKat”
  A Hírlap megkereste a Törökszentmiklósi Kézilabda Klub 
vezetőjét sántHa albertet, reagálásra kérve a városi vetély-
társ megjelenéséről.

   - Két törökszentmiklósi csapat az NB II dél-keleti csoportjá-
ban. A TKL vezetése hogyan értékeli a kialakult helyzetet?
   - A helyzet elgondolkodtató. A múlt héten lementem csapatunk 
edzésére. Soknak találtam az ott lévőket, ezért megszámoltam 
őket és huszonnyolcig jutottam. Ez a létszám pont két csapatra 
való játékos. Azt gondolom büszkék lehetünk ezekre a srácok-
ra,  klubunk ifijátékosaira, akik a város történelmében elsőként 
nyertek bajnokságot az NB II-ben. E siker három éves munka 
eredménye! A jó szakmai és nevelőmunka hírére jönnek a fiata-
lok Szolnokról, közelebbi-távolabbi településekről, azért, mert itt 
akarnak sportolni a mi törökszentmiklósi klubunkban. Egyébként 
az ifigárda most is a bajnokság legnagyobb esélyese, s lassan a 
felnőtt csapat is rájuk épül. Ezek a tények. Meglepődtem annak 
a hírnek a hallatán, hogy másik helyi csapat is indul az NB II-ben. 
Meglepetésem oka, hogy az indulás előzmény nélküli, hiszen a 
másik csapat a megyei I. osztályú bajnokságban 6. lett, ami nem 
jogosít semmire. Nemrég egy újságcikben olvastam, hogy 40 év 
körüli, már visszavonult játékosokkal kiegészülve kívánnak sze-
repelni. Úgy gondolom, hogy a rendelkezésére álló információk 
alapján mindenki el tudjja dönteni, hogy melyik minta követése 
célszerű a város kézilabdázni kívánó fiataljai számára.  Az pe-
dig, hogy az emberi és anyagi erőforrásokat koncentrálni kellene 
egy ilyen kis városban, az egészen biztosan elvitathatatlan.

     turcsányi jános

     
     Az NB II dél-keleti csoportjában a második fordulóban mérkőzik 
meg egymással a két törökszentmiklósi férfi kézilabda csapat. 
Gazdag a mi városunk. Minden tekintetben.

     ( a szerk.) 

Atlétika
A Törökszentmiklósi Diák Atléti-
kai Klub fiataljai egyhónapos szü-
net után, augusztus elején kezd-
ték el az edzéseket a második 
félévi országos bajnokságokra. 
A nyár utolsó hónapjának máso-
dik felében a legeredményesebb 
versenyzők Nyíregyházán edző-
táboroztak a SPORT XXI Prog-
ram keretében. A tábor végén 
rendezett felmérő háziversenyt 
Orbán Petra nyerte és a dicsőség 
mellett egy értékes karórával is 
gazdagodott. A csapat többi tag-
ja, akikhez közben csatlakoztak 
az edzőtáborból visszaérkezők,  
napi 1-2 edzéssel készült a Vá-
rosi Sporttelepen és a Székács 
Szakközépiskolában.
Az őszi szezon első felkészülési 
versenyén  szeptember első nap-
ján a serdülők vehettek részt a 

fővárosban, akik remek eredmé-
nyekkel bizonyították felkészült-
ségüket a Puskás Ferenc Sta-
dionban. A gerelyhajítók között 
bakOs karOlina az első, míg né-
meth szimOnetta a második helyet 
szerezte meg. Orbán Petra a 100 
m-es gátfutásban lett ezüstér-
mes. Kiváló időeredményt ért el a 
800 m-es síkfutásban rajthoz álló 
Faragó zOltán és a 300 m-en ver-
senyző búzás ViktOr. Szeptem-
ber 2-án Vácott a Németh Miklós 
Javelins Gerelyhajító Országos 
Versenyen halmozták a sikereket 
a miklósi fiatalok. A harmadik al-
kalommal megrendezett rangos 
viadalon három versenycsúcsot 
javítottak meg tekintélyes mér-
tékben és ezért különdíjakat is 
átvehettek. 
r. tóth nOrbert a gyermek kor-
csoportban úgy szerzett aranyér-
met, hogy 7 m-el javította meg a 

11 éves fiúk addigi versenycsú-
csát. Bakos Karolina a serdülő 
14 évesek mezőnyében 6m-rel 
többet dobva a versenycsúcsnál 
állhatott fel a dobogó legfelső fo-
kára. Ennek a versenyszámnak a 
második helye is a miklósiaké lett 
Németh Szimonetta remeklésé-
nek köszönhetően. Orbán Petra 
miközben a 15 évesek mezőny-
ében a negyedik legjobb ered-
ményt érte el, a serdülő lányok 
között a legjobbnak bizonyult. 
Ugyancsak jeleskedtek atlétá-
ink a gerely-célbadobó verseny-
számban. 

Labdarúgás
Egyelőre igyekszik megszokni 
a megyei első osztályt a török-
szentmiklósi labdarúgó csapat. 
Lapzártakor három forduló után 
három vereség a gárda mérlege 
4 lőtt és 11 kapott góllal.  
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